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رهبر انقلاب در دیدار دبیرکل جهاد 
اسلامی فلسطین و هیئت همراه:

طرح احمقانه آمریکا برای غزه 
به هیچ جا نخواهد رسید

«آقــای زیــاد النخاله» دبیــرکل جهاد 
اسلامی فلسطین و هیئت همراه عصر دیروز 
با حضرت آیت االله خامنــه ای رهبر انقلاب 
اســلامی دیــدار کردند. حضــرت آیت االله 
خامنــه ای در ایــن دیدار با تبریــک پیروزی 
مقاومــت در غــزه، تأکید کردنــد: کار بزرگ 
رهبــران و رزمندگان مقاومت فلســطین در 
«اتحاد و انســجام» و «ایستادگی» در مقابل 
دشمن و به پیش بردن روند پیچیده مذاکرات 
و همچنین صبر و استقامت مردم، مقاومت را 
در منطقه سربلند کرد. رهبر انقلاب، پیروزی 
مقاومت اسلامی و مردم غزه در برابر دشمن 
صهیونیستی و آمریکایی را بسیار باعظمت 
توصیف و خاطرنشــان کردنــد: این پیروزی 
یک نصاب جدیــدی را در مبارزات مقاومتی 
به وجود آورد. حضرت آیت االله خامنه ای با 
اشاره به برخی طرح های احمقانه آمریکایی 
یــا برخی طرح هــای دیگر در مــورد غزه و 
فلسطین، گفتند: این طرح ها به هیچ جایی 
نخواهند رســید و همان هایی که یک ســال 
و نیــم پیش مدعــی نابودکــردن مقاومت 
در مدت زمــان کوتاه بودند، اکنون اســرای 
خــود را در گروه های کوچــک از رزمندگان 
مقاومت تحویل می گیرند و در مقابل تعداد 
زیادی از اسرای فلســطینی را آزاد می کنند. 
ایشــان، شــیوه مقاومت برای تحویل دادن 
اسرای صهیونیست را مجسم کننده عظمت 
مقاومت در مقابل چشم جهانیان خواندند 
و افزودند: اکنــون افکار عمومی جهانی به 
نفع فلســطین اســت و در این شرایط هیچ 
طرحی بدون رضایت مقاومت و مردم غزه، 
به ســرانجام نخواهد رســید. در این دیدار 
آقای «زیاد النخاله» دبیرکل جهاد اســلامی 
فلسطین ضمن تبریک پیروزی بزرگ مقاومت 
در غزه به رهبر انقلاب، این پیروزی را مرهون 
حمایت های همیشــگی جمهوری اسلامی 
و همچنین هدایت های شــهید سیدحسن 
نصراالله دانست و گفت: مقاومت فلسطین در 
یک سال و نیم گذشته درواقع در حال جنگ 
بــا آمریکا و غرب بــود و به رغم نابرابربودن 
توازن قوا، مقاومت فلســطین توانســت به 
پیروزی هــای بزرگی دســت یابــد. دبیرکل 
جهاد اسلامی فلسطین، «وحدت و انسجامِ» 
میدانــی و سیاســی گروه هــای مقاومــت 
فلسطینی و لبنانی را یکی از عوامل تأثیرگذار 
در پیروزی غزه برشمرد و ضمن ارائه گزارش 
از آخرین تحولات غزه و کرانه باختری و روند 
مذاکرات و توافق به دست آمده، تأکید کرد: ما 
هیچ گاه مسیر مقاومت را فراموش نخواهیم 
کرد و به عنوان سربازان مقاومت، این مسیر را 

ادامه خواهیم داد.

سخنگوی قوه قضائیه:
اتهام ۲  تبعه انگلیسی 

دستگیر شده  در  کرمان 
«جاسوسی» است

ســخنگوی قوه قضائیه گفــت: اتهام دو 
تبعه انگلیس که در کرمان بازداشت شده اند، 
جاسوســی اســت. به گزارش مرکز رســانه 
قوه قضائیه، اصغر جهانگیر، ســخنگوی قوه 
قضائیــه، دربــاره ملاقات ســفیر انگلیس با 
دو تبعه بازداشت شــده این کشور در کرمان، 
گفت: این افراد در دی ماه سال جاری به اتهام 
جاسوسی دستگیر شده اند. جهانگیر افزود: این 
افراد با همکاری دســتگاه های امنیتی تحت 
اِشراف قرار گرفته و از سوی سازمان اطلاعات 
سپاه استان کرمان دستگیر شده اند. سخنگوی 
قــوه قضائیه اعلام کرد: افراد بازداشت شــده 
تحت پوشــش گردشــگر وارد ایران شده اند 
و در پوشــش کارهای تحقیقاتی و پژوهشی 
اقدام به جمع آوری اطلاعات در چندین استان 
کشــور کرده اند. جهانگیر بیان کرد: این افراد 
با مؤسسات پوششــی مرتبط با سرویس های 
اطلاعاتی کشــورهای متخاصــم و غربی در 
قالب و پوشــش فعالیت هــای تحقیقاتی و 
پژوهشی همکاری می کردند. سخنگوی قوه 
قضائیــه گفت: ایــن دو تبعــه انگلیس طی 
یک ســری اقدامات منســجم اطلاعاتی و در 
حــال جمــع آوری اطلاعات در شــهر کرمان 
تحت کنترل دستگاه های اطلاعاتی استان قرار 
گرفته و بازداشــت شــده اند. در همین زمینه 
حجت الاسلام حمیدی، رئیس کل دادگستری 
استان کرمان، گفت: طبق رصدهای نهادهای 
اطلاعاتــی و امنیتی ارتباط این افراد با چندین 
مؤسسه وابسته به ســرویس های اطلاعاتی 
محرز شده و تحقیقات تکمیلی در این زمینه 
ادامه دارد. او اظهار کرد: ملاقات هوگو شورتر، 
ســفیر انگلیس، با دو متهم امنیتی تبعه این 
کشــور در دادســرای عمومی و انقلاب مرکز 
اســتان کرمــان و بر اســاس هماهنگی های 
قضائــی و اطلاعاتــی انجام شــده اســت. 
حمیدی تأکید کرد: این دیدار به درخواســت 
ســفیر انگلیس و با موافقت مقام قضائی و 

هماهنگی دستگاه امنیتی انجام شده است.

سخنگوی دولت در پاسخ به سؤال «شرق»:
شنبه، تکلیف کنکوری ها

 مشخص می شود
حمیدرضا به گذر: فاطمه مهاجرانی در ابتدای نشست خبری با نمایندگان 
رســانه ها که برای نخستین بار در خارج از تهران و شهرستان عسلویه در 
استان بوشهر برگزار شد، با اشاره به دستگیری متهمان قتل دانشجوی دانشگاه 
تهــران، اظهار کرد: اقــدام به موقع در این زمینه را وزیــر علوم، رئیس جمهور و 
معــاون اول انجام دادنــد، هر چند این اقدامــات حتما آن دانشــجوی عزیز را 
برنمی گرداند، امیدواریم هرگز شــاهد تکرار چنین موضوعاتی برای هیچ کدام از 
فرزندان کشورمان نباشیم. او افزود: یقینا تأمین امنیت یکی از وظایف بسیار مهم 
و خطیر دولت اســت و هرگز در این زمینه فروگذار نمی کند، اما آغاز مطالبه گری 
که وزیر علوم دارند، موضوع امنیت فضاهای دانشگاهی و خوابگاهی است که 
حجمی از کار در این زمینه در دیگر دســتگاه ها انجام می شــود. به همین دلیل 
کیوســک هایی جلوی درِ ورودی دانشــگاه و خوابگاه، تأمین روشنایی در معابر 
عبوری و دوربین های نظارتی تعبیه می شــود. سخنگوی دولت تأکید کرد: اقدام 
شایســته وزیر علوم در عذرخواهی کردن و اســتعفای مدیــر کل خوابگاه ها از 
اقدامات شایســته ای بود که باعث پاســخ به مطالبات مردمی می شود، هرچند 
شــاید فی نفسه تقصیری وجود نداشته باشد، اما این مطالبه ای است که در بین 

مردم وجود دارد و حتما باید این اقدامات انجام شود.

شنبه، شورای  عالی آموزش و پرورش تعیین تکلیف می کند
مهاجرانی در پاســخ به پرســش خبرنگار «شــرق» درباره تأثیر معدل در 
کنکــور، اینکه در نهایت تأثیر مثبت لحاظ خواهد شــد یا خیر؟ گفت: با توجه 
به اینکه نقدهای بســیاری مطرح اســت که مگر می شــود سرنوشت زندگی 
یک جوان، ظرف امتحانی چهار ســاعته تعیین شــود و اینکه چنین نقصی در 
سیستم آموزشی وجود دارد، کار کارشناسی مبنی بر تأثیر معدل در نظر گرفته 
شده و در شــورای انقلاب فرهنگی رأی گیری شد مبنی بر تأثیر معدل و کار به 
شورای عالی آموزش و پرورش سپرده شد. بنابراین شنبه، شورای عالی آموزش 
و پرورش تعیین تکلیف می کند که آیا تأثیر معدل قطعی اســت یا فقط مثبت. 
او ادامه داد: در جلســه ای که دیروز در شورای عالی آموزش و پرورش تشکیل 
شــد، باز به خاطر مخالفان و موافقان سرسخت به جمع بندی نرسیدند و قول 
دادند روز شــنبه پیش رو، این کار را به سرانجام برسانند و به دغدغه درست و 
بحق والدین خاتمه بدهند. شنبه، شورای عالی آموزش و پرورش تعیین تکلیف 
می کند که آیا تأثیر معدل قطعی اســت یا صرفا تأثیر مثبت اســت. سخنگوی 
دولــت به دیدار وزیر امور اقتصادی و دارایی و رئیس صندوق اوپک اشــاره و 
اظهار کرد: در این جلسه تأمین مالی برای پیمانکاران صادرکننده خدمات فنی 

و مهندسی مورد توجه قرار گرفت.

تلاش دولت برای حل مشکلات معیشتی مردم
او در پاسخ به پرسشی دیگر درباره افزایش نرخ دلار با تأکید بر اینکه دولت 
از افزایــش نرخ دلار دفاع نمی کند، تصریح کرد: دولت همدرد مردم اســت و 
تلاش می کند مشکلات معیشتی مردم را حل کند. در برخی حوزه ها مثل علم 
و فناوری، تولید صنعتی، علوم هم گرا و هوش مصنوعی اقدامات خوبی انجام 
شده است، اما در حوزه هایی مثل عدالت اجتماعی همان طورکه رهبر انقلاب 
نیز تأکید کردند، در وضعیت خوبی قرار نداریم. مهاجرانی در پاسخ به پرسشی 
درباره روابط ایران و لبنان، گفت: این دو کشــور دارای منافع مشترک و متقابل 
اســت و نمی پذیریم کشــوری ثالث که دلش برای هیچ کــدام از این دولت ها 
نمی ســوزد، برای مــا تصمیم بگیــرد، بنابراین تصمیمات ما بــر مبنای منافع 
مشترک ایران و لبنان خواهد بود. سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی درباره 
برنامــه دولت برای مقابلــه با تحریم ها، گفت: از زمانی کــه انتخابات آمریکا 
در جریــان بود و گمانه زنی هایی از نتایج آن مطرح می شــد، همه ســناریوها 
در ایران طراحی شــد؛ از فشــار حداکثری تا چیزهای دیگر کــه در یک بازه  با 
اصول سناریونویسی که هم در علم اقتصاد، هم در علم سیاست گذاری است، 
از ســوی افراد حرفه ای در ســازمان برنامه و بودجــه و در دیگر وزارتخانه ها، 

طراحی شد و راهبردمان، توسعه دیپلماسی منطقه ای است.
او ادامــه داد: بنابراین همه ســناریوها از قبل روی میــز بود، اما آنچه الان 
امضا شــد، عملا به نوعی فرمان فشــار حداکثری اســت، هرچند اسم دیگری 
برایش گذاشته اند. ولی راهبردمان، توسعه دیپلماسی منطقه ای است؛ یعنی 
به شــدت با همســایه ها و منطقه ارتباط خود و کارمان را زیادتر می کنیم و از 
صنایــع داخلی و دانش بنیــان حمایت ویژه می کنیم. مهاجرانی یادآور شــد: 
ارتقای انضباط مالی یکی از موضوعاتی است که اغلب ما از آن شاکی هستیم 
و به همین دلیــل انضباط مالی برای ما موضوع بســیار مهمی اســت. ارتقای 
شفافیت عملکردی و ارتقای بهره وری نیز جزء موضوعاتی است که در دستور 
کار دولت است. مهاجرانی با تأکید بر اینکه برای ایران همیشه باب مذاکره باز 
بوده، تصریح کرد: آن کسی که باب مذاکره را می بندد، دیگری است. اوست که 
فشار حداکثری را ابلاغ می کند، نه ما. ما که مذاکره کردیم و همه دنیا هم دید 
که دیگری از میز مذاکره خارج شــد. آنان بودند که به آن چیزی که خودشان 
امضا کرده بودند، پایبند نبودند. طبیعتا در شرایطی که فشار حداکثری را ابلاغ 
می کنند، مذاکره معنا ندارد، ولی ما اهل مذاکره هســتیم و همه دنیا می داند 
ما اهل مذاکره هستیم و همیشه از اینکه بتوانیم با دنیا گفت وگو کنیم تا صلح 
برقرار شــود، استقبال می کنیم. ســفر امیر قطر را هم به عنوان سفر امیر کشور 
همســایه که با ما مرز آبی دارد، مبارک می دانیم. ســخنگوی دولت در پاسخ 
به پرسشــی درباره به کارگیری افراد در مشاغل حســاس، گفت: دغدغه همه 
دلســوزان استفاده حداکثری از ظرفیت انســانی کشور است. نباید قانون را به 
یک فرد بکاهیم، فرزندان بســیاری از دیپلمات های ایرانی در خارج از کشور به 

دنیا آمده اند که شامل تابعیت قهری می شوند.
 دولت تابع قانون اســت، درعین حال معتقدیم ایــن افراد ظرفیت مهمی 
برای کشــور هســتند. او با تأکید بر گفت وگوی رودرروی دولــت با مردم، این 
گفت وگوهــا را صادقانه و از اقدامــات کم نظیر دولت توصیــف کرد و گفت: 
پیش ازاین مازوت سازی انکار می شد، اما دکتر پزشکیان صادقانه و در گفت وگو 
بــا مردم، این موضوع را مطرح کرد. طبق اعــلام وزیر نفت، ذخایر گازوئیل در 
ابتدای شــهریور امســال، ۴۵ درصد کمتر از مدت مشابه سال گذشته بود. این 
در حالی اســت که تعداد انشــعابات و مصرف صنایع افزایش یافته اســت، 
بنابراین ناترازی اجتناب ناپذیر است. رویکرد دولت، پیش نگر است، در عین حال 
که درباره موضوعات واکنش نیز نشــان می دهد. مهاجرانی با اشاره به برنامه 
دولت برای جلوگیری از وقوع ناترازی در تابســتان ســال آینــده، اظهار کرد: 
ناترازی خلق الســاعه و اتفاقی یک شبه نیســت. دولت تلاش می کند به سبد 
متنــوع انــرژی و توجه به انرژی هــای تجدیدپذیر توجه کند و از ســوی دیگر 
واردات بنزین و گازوئیل نیز افزوده خواهد شــد. همچنین توجه به سبد انرژی 
نیروگاه ها و کمک به مصرف بهینه باید در دســتور کار قرار گیرد. مهاجرانی در 
پاســخ به پرسشــی درباره اظهارات رئیس جمهور در زمینه اعطای اختیارات 
بیشــتر به اســتانداران و شــبهه های ایجاد شــده درباره آن، اظهار کرد: قانون 

اساســی حدود وظایف و اختیارات اســتانداران را کاملا مشخص 
کرده اســت و آنچه رئیس جمهور درباره آن صحبت کردند، رهبر 
انقلاب نیز به آن اشاره کرده بودند. حضرت آیت االله خامنه ای تأکید 

کرده اند استانداران بالاترین مقام اجرائی استان هستند.

آیا  پاجوش ها در  پس نزاع خود با قالیباف رؤیای فتح شعام را  در سر می پرورانند؟

سودای دبیرخانه
خبر گزارش

سیـاستسیـاست

بهانــه اخیر دعــوا میان قالیبــاف و پاجوش هــای مجلس،  
ابلاغ نکــردن قانون حجاب و عفاف اســت؛ اما به نظر می رســد 
این اختلاف ســطحی بالاتر دارد. آنها که بیش از یک دهه اســت 
به قدرت شــورای عالی امنیت ملی پی برده انــد، ظاهرا بار دیگر 
خواهان تصاحب این سمت هستند. اما برای چه کسی؟ آیا دوباره 
جلیلی را کاندیدای دبیری این شــورا می دانند؟ چرا حملات اخیر 
بیشتر از آنکه به قالیباف باشد، دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی 
را نشــانه رفته اســت؟ آیا در شــرایطی که بار دیگر کشور نیاز به 
دور زدن تحریم ها دارد، قرار است مانند سال های ۹۰ تا ۹۲ فروش 
نفت در اختیار تیمی خــاص قرار بگیرد و برای این منظور نیاز به 

دبیرخانه دارند؟

حسرت دبیری
اخیرا قالیباف در یک جلسه دانشجویی شرکت کرده و در آنجا 
وقتی با انتقاد روبه رو می شود در مورد  ابلاغ نکردن قانون حجاب 
و عفاف توضیحاتی ارائه می کند. همین توضیحات پس از آن نیز 
در یک نشســت از سوی مشاور سیاسی قالیباف در رسانه ها تکرار 
شد. براســاس این توضیحات، دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی 
به دلیل شــرایط ویژه تصمیم گرفته  مانع از ابلاغ این قانون شود.
 در همین بــاره یکی از اعضای لیســت «پاجوش های مجلس» 
(نامی که خودشــان در انتخابات ۱۴۰۲ بــرای خود برگزیدند) در 
پاسخ به حرف های قالیباف واکنش نشان داده است؛ واکنشی که 
لابه لای ســطور آن نشان می دهد موضوع فراتر از قالیباف و حتی 
قانون حجاب و عفاف است. این تیم که به سعید جلیلی نزدیک 
اســت، اساســا از زمانی که جلیلی دبیرخانه شورای عالی امنیت 
ملی را در سال ۱۳۹۲ از دست داد، تا همین امروز این پست را زیر 
نظر و ضربه خود قرار داده اند. آنها در دوران روحانی نتوانستند به 
مقصود برسند. پس از آن نیز با وجود تلاش های بی وقفه، دو سال 
همه تیرشان برای تغییر شــمخانی از دبیری شورای عالی امنیت 
ملی به سنگ خورد تا اینکه در نهایت در پایان سال ۱۴۰۱ دبیر این 

شورا تغییر کرد؛ اما باز هم ظاهرا آنها رضایت ندارند.
این طور که قالیباف می گوید، تصمیم دبیرخانه شــورای عالی 
امنیت ملی درباره توقف ابلاغ قانون حجاب، به دلیل مصوبه ای 
بوده که از قبل وجود داشته است؛ مصوبه ای که مدافعان جلیلی 
و پاجوش ها هــم آن را رد نمی کنند اما معتقدند  این اختیار فقط 

به دلیل مسائل و تصمیمات جزئی به دبیرخانه داده شده است.
دلیــل اینکه آنها ایــن اختیار دبیرخانــه را رد نمی کنند از این 
رو اســت که آنها به خوبی آگاه هستند  که تصمیم حصر رهبران 
جنبش ســبز  و ممنوع التصویری ســیدمحمد خاتمــی با همین 
مصوبه  گرفته شــد؛ مصوبه ای که سعید جلیلی در دوران دبیری 

خودش تصویب کرد.

تصمیم جلیلی برای حصر
سال ۹۶ کیوان خسروی، سخنگوی شورای امنیت ملی، گفته 
بود: تصمیم در مورد حصر بر اساس اقتضائات امنیتی در سال ۸۹ 
از سوی شورای عالی امنیت ملی اتخاذ شده و در خصوص تداوم 

یا تغییر آن نیز همین شورا تصمیم گیری خواهد کرد.
حتی پیش تر از آن در زمانی که حسن روحانی به قدرت رسید، 
اعضای پایداری مجلس برای انتقام گیری  ســراغ خاتمی رفتند و 
مدعی شــدند او «ممنوع التصویر» است. این حکم محدود کننده 
حقوق شهروندی نه با دستور قضائی، بلکه با نظر دبیرخانه ای که 

جلیلی آن را اداره می کرد  صادر شده بود.
حســن روحانی همان زمان هم گفته بــو د در این باره هیچ 
مصوبه ای وجــود ندارد. او تأکیــد می کرد: «در شــورای عالی 
امنیت ملی صحبت هایی شده، اما هیچ مصوبه ای در این شورا 
درمورد حضرت آقای خاتمی وجود نداشته است. از روز اول تا 
الان که بنده در این شــورا حضور داشتم، هیچ مصوبه ای وجود 
نداشــته و ندارد و در هیچ دوره ای مطرح نبوده است». همان 
زمان کیهان در پاســخ نوشــته بود: «پس از رخداد فتنه ۸۸  ... 
و نیز رخداد بهمن ۸۹ دبیرخانه شــورای عالی امنیت ملی طی 
مصوبه شــماره ۵۶۷، اقدام به اعمال محدودیت های حداقلی 
برای برخی سران فتنه و عوامل آشوب های خیابانی می کند. این 
مصوبه تاکنون توســط هیچ مرجعی باطل یا توسط خود شورا 

لغو نشده است».
در واقع جلیلــی در آن زمان با یک مصوبــه، اختیاراتی برای 
دبیرخانه شــورای عالی امنیت ملی گرفت که حالا نزدیکان او آن 
را برنمی تابند؛ چر اکه تصمیمات امروز مطابق میل آنها نیست. اما 
آنهــا به خوبی می دانند  این اختیاری بود که جلیلی آن زمان برای 

خود به عنوان دبیر دریافت کرده بود.

جدال برای حذف دبیر سابق
این «پاجوش» مجلس مدعی اســت دبیر شورای امنیت ملی 
با مشورت قالیباف و موافقت رئیس جمهور نامه نوشته و استناد 

کرده به مصوبه گذشته که بانی آن خود جلیلی بوده است.
از نگاه این «پاجوش» مجلس، معنای حرف قالیباف این است 
که به مخالفان ســیگنال می دهد که در کشــور آشوب به پا کنند. 
او می نویسد: آقای قالیباف و مسئولانی که این گونه تصمیم تان را 
توجیه می کنید به کسانی که پیگیر حکم الهی حجاب هستند، به 
خانواده شهدا، به مؤمنین، به دلسوزان، این پیام روشن را می دهید: 
تو هم اگر می خواهی حرف حقّت به کرسی بنشیند...  برای نظام 
چالش ایجاد کن!». قالیباف در جلســه با دانشــجویان گفته بود: 
«حرف هایی که به شــما زدند کسانی بودند که در جلسه شورای 
امنیت ملی نبودند. من در آن جلســه بــودم و روایت می کنم». 

روایت قالیباف این است که با وجود آنکه دبیرخانه چنین اجازه ای 
داشته، اما موضوع را در صحن شورا مطرح کرده و اعضا موافقت 
کردند. این پاجوش مجلس در پاســخ قالیباف گفته است: «تمام 
اعضای شــورا با این تصمیــم موافق نبودنــد». باتوجه به اینکه 
«پاجوش» مذکور در آن جلســه حضور نداشته، سؤال این است 
که چه کسی غیر از دبیر سابق می توانسته به آنها اطلاع دهد که 

خودش مخالف این توقف بوده است؟
پیش تر در زمانی که شــمخانی دبیر شورای عالی امنیت ملی 
بــود، آنها انتقــادات به تصمیمــات این شــورا را از طریق انتقاد 
به شــخص دبیر پیگیــری می کردنــد. از نگاه آنها: «تا ســه دبیر  
شــورای عالی امنیت ملی، انقلاب فرهنگ و فضای مجازی  تغییر 
نمی کرد، دولت رئیســی مستقر نمی شــد»؛ بنابراین سابقه تلاش 

آنها برای تغییر دبیر این شورا وجود دارد.

رؤیای قدیمی یا برنامه های تازه؟
با توجه به مجموعه اتفاقات، به نظر می رسد چند نکته قابل 

استنتاج است:
۱- تنهــا کارنامــه اجرائــی جلیلــی حضــور در دبیرخانــه 
شورای عالی امنیت ملی و معاونت وزارت خارجه است. او هیچ 
سابقه دیگری که با آن بتواند ادعای مدیریت کشور را داشته باشد 
در کارنامه ندارد. این ســمت هم از ســال ۹۲ از او گرفته شــد. او 
اکنون سال هاســت که مانند دیگــران فقط یک صندلی عضویت 
در این شــورا دارد اما با اتکا به همین مسئله سه بار در انتخابات 
شــرکت کرده اســت؛ یک بار انصراف داد و دوبار شکست خورد. 
بازگشــت جلیلی به دبیری شــورای عالی امنیــت ملی می تواند 

وجهه او را بار دیگر ترمیم کند.
۲- اگرچه پرونده مذاکرات هسته ای در وزارت خارجه نیست، 
اما در دبیرخانه هم فعلا نیست. ممکن است ارزیابی آنها این باشد 
که می شــود با گرفتن دبیرخانه، پرونده را به این شورا باز گرداند و 
دســت کم در دوران ترامپ اگر هم قرار به مذاکره باشــد، آن را از 

کانال خود به پیش ببرد.
۳ – در دورانی که فشار حداکثری ترامپ وجود دارد، با تسلط 
بر دبیرخانه آنها توان گرفتن تصمیمات درباره مســائل مرتبط با 
فروش نفت را خواهند داشــت. فراموش نکنیم که یک بار بیژن 
زنگنه، وزیر سابق نفت، مشخصا از جلیلی سؤال کرده بود: اصلا 
آقای جلیلی باید توضیح بدهد رابطه آقای «ب.ز» با ایشان و ستاد 
ایشان چیست؟ آیا با خروج «ب.ز» از زندان آنها بار دیگر به دنبال 
تسلط بر سیستم فروش نفت از طریق دور زدن تحریم ها هستند؟

تمام این اهداف فقط با یک تغییر می تواند انجام شود، آن هم 
نشستن دوباره سعید جلیلی بر مسند دبیری شورای عالی امنیت 

ملی است. آیا آنها به اهداف خود می رسند؟

وحیده کریمی: سومین نشست مجمع اقتصادی خزر در حالی دیروز 
با حضور نخست وزیران پنج کشور و وزیران کشورهای روسیه، ترکمنستان، 
قزاقســتان و جمهوری آذربایجان و تاجیکســتان به عنوان میهمان ویژه 
با هدف توســعه همکاری های منطقه ای به میزبانی محمدرضا عارف، 
معاون رئیس جمهوری، در تهران برگزار شد که به نظر می رسد اجلاس 
تهران می تواند مسیر ارتقای همکاری های سودمند متقابل و نیز گسترش 
همکاری هــای اقتصادی و تجاری در منطقــه را فراهم کند. دریای خزر 
به  عنوان بزرگ ترین دریاچه بســته جهان، نقشــی محوری در تعاملات 
اقتصادی، ژئوپلیتیکی و زیست محیطی منطقه ایفا می کند. این پهنه آبی 

که میان ایران، روسیه، ترکمنستان، قزاقستان و آذربایجان مشترک است، به  دلیل ذخایر انرژی، منابع شیلاتی 
و موقعیت اســتراتژیک در حوزه ترانزیت و تجارت بین المللی، همواره مورد توجه کشــورهای ساحلی و 
بازیگران بین المللی بوده اســت. دریاچه خزر برای کشورهای حاشیه آن دارای ارزشی اقتصادی-تجاری 
بوده و از این  رو اجلاس اقتصادی خزر به  عنوان یکی از مهم ترین زیرمجموعه های اجلاس خزر محسوب 
می شــود؛ برای نخستین  بار همایش اقتصادی خزر در مرداد ۱۳۹۸ در آواسا ترکم باشی ترکمنستان برگزار 
شد که گامی مهم در تلاش های مداوم برای تقویت همکاری بین کشورهای ساحلی خزر بود. این رویداد 
نه تنها نقش دریای خزر را به عنوان منطقه همکاری برجســته کرد، بلکه این همایش را یک نهاد دائمی 
بالقــوه با هدف ارتقــای همکاری های اقتصادی منطقه ای قرار داد. دومین مجمع اقتصادی کشــورهای 
حاشــیه دریای خزر نیز در مهر ۱۴۰۱ در مسکو، پایتخت روســیه، برگزار شد. در نشست مسکو، «میخائیل 
میشوستین» نخست وزیر فدراسیون روسیه، «اسداف» نخســت وزیر جمهوری آذربایجان، «اسماعیل اف» 
نخســت وزیر قزاقســتان و «مردوف» معــاون کابینه وزرای ترکمنســتان و «محمد مخبــر» معاون اول 

رئیس جمهور، حضور داشتند و سومین دوره آن دیروز در تهران برگزار شد.
دریای خزر و مناطق پیرامونی آن یعنی آسیای مرکزی و منطقه قفقاز در سال های اخیر به دلیل افزایش 
اهمیت این منطقه در حوزه انرژی و ترانزیت، از اهمیت ژئواستراتژیکی برخوردار شده است. از این رو وقتی 
معاون اول رئیس جمهور با طرح پیشنهاد های «ایجاد مناطق مشترک آزاد تجاری میان کشور های ساحلی 
خزر» و «مجمع استانداران اســتان های ساحلی دریای خزر» در راستای گسترش و تعمیق همکاری های 
اقتصادی و تجاری کشــور های ســاحلی دریای خزر و عملیاتی   و تسهیل کردن اجرای تصمیمات سومین 
همایش اقتصادی خزر و همچنین اعلام میزبانی جمهوری اســلامی ایران از کنفرانسی تحت عنوان «بار 
دریای خزر» در ســال ۲۰۲۵  در این نشســت ســخنرانی کرد، در حقیقت ایجاد افق های جدید در روابط 
همســایگان خزر را نوید داد. محمدرضا عارف در نشست مشترک اعضای سومین همایش اقتصادی خزر 
اظهار کرد: همســایگان جایگاه راهبردی در سیاست خارجی ایران دارند. ایران دوستان روزهای سخت را 
فراموش نمی کند. او ادامه داد: ما می توانیم از این فرصت برای ارتقای همکاری ها بهره مند شویم. برگزاری 
سومین همایش اقتصادی دریای خزر گام مهمی در توسعه همکاری های تجاری و اقتصادی اعضای آن 
اســت. امیدوارم با اجرا شدن تصمیماتی که امروز اتخاذ می کنیم، شاهد رشد اقتصادی این منطقه باشیم. 
عارف اظهار کرد: گفت وگوهای انجام شده فرصت مغتنمی برای شناخت بیشتر زمینه های همکاری فراهم  
می کند. باید زمینه گسترش تبادلات همسایگی خود را فراهم کنیم. همسایگان جایگاه راهبردی در سیاست 
خارجی ایران دارند. ایران دوستان روزهای سخت را فراموش نمی کنند. معاون اول رئیس جمهور همچنین 
گفت: دریای خزر میراث مشــترک ماســت که باید برای حفظ آن تلاش کرده و محیط زیســت این دریا را 

حفاظت کنیم. مقابله با کاهش سطح دریای خزر و عوامل تخریب این دریا به همکاری نیاز دارد.

در تمامی زمینه ها آماده همکاری هستیم
«اولژاس آبایویچ بکتنوف»، نخســت وزیر جمهوری قزاقستان هم در این نشست مشترک گفت: امروز 
دریای خزر از اهمیت اقتصادی و فرهنگی بســیار زیادی برخوردار است. کشور ما معتقد است  دریای خزر 
همواره به عنوان دریای دوســتی و حســن همجواری با ســود متقابل باقی بماند. نخست وزیر قزاقستان 
تأکیــد کرد: برتری های دریــای خزر موجب افزایش رقابت پذیری منطقه ما می شــود که باید بر آن توجه 
ویژه ای داشــته باشــیم، لذا اجازه دهید در اینجا به برخی از اولویت های دریای خزر اشــاره کنم. ضروری 
است  همکاری های اقتصادی و تجاری خود را افزایش دهیم . او افزود: ایجاد نقشه راه برای اجرای عملی 

توافق نامه هــای همکاری اقتصادی و تجاری بین کشــورهای ســاحلی 
دریای خزر از مسائل اساسی است. موضوع مهم دیگر در این زمینه، رشد 
اقتصادی در منطقه و توسعه شبکه حمل ونقل است. کار مشترک ما در 
راســتای افزایش پتانســیل حمل ونقل در کریدورهای شمال به جنوب و 
شرق به غرب بسیار حائز اهمیت است. در سال گذشته، حجم حمل بار 
در بخش شــرق به غرب حدود ۶۲ درصد افزایش یافته و به چهار و نیم 
میلیون تن رسیده اســت. همچنین در کریدور شمال به جنوب از طریق 
بنادر قزاقستان و دریای خزر، شــاهد افزایش ۱۳ درصدی به میزان ۸۳۰ 
هــزار تن بوده ایم. به همین دلیل، آینده روشــنی برای جذب بار ترانزیتی 
وجود دارد. او ادامه داد: مســیرهای حمل ونقل میان روســیه، قزاقستان و ایران نقش مهمی را در تأمین 
حمل ونقل بین اروپا، آسیای مرکزی و چین ایفا می کنند. او ادامه داد: ما در تمامی زمینه ها آماده همکاری 
هســتیم. در بخش انرژی که یکی از اولویت های همکاری های ما ســت، کشور قزاقستان نقش مهمی در 
تعمیق همکاری های انرژی در منطقه ایفا می کند. در پروژه های مختلف ســرمایه گذاری کرده و در زمینه 

حمل ونقل، ساخت و لوله گذاری، همچنین مدرنیزه کردن لوله های موجود  مشارکت داریم.

دریای خزر باید به عنوان دریای صلح باقی بماند
علی اســداُف، نخست وزیر جمهوری آذربایجان هم در ســومین همایش اقتصادی دریای خزر گفت: 
فرصت همایش عرصه بسیار مهمی برای ارتقای همکاری تجاری و اقتصادی کشورهای خزر است. امروز 
بین کشــورهای حوزه خزر، زمینه های همکاری وجود دارد. اســداُف با بیان اینکه از زمان برگزاری دومین 
همایش اقتصادی، توافقات مهمی به دست آمده که شرایط بسیار خوبی را برای تبدیل منطقه به یک مرکز 
بزرگ حمل ونقل فراهم می آورد، تصریح کرد: کشور آذربایجان نقش بسیار مهمی در توسعه کریدورهای 
حمل ونقل بین المللی ایفا می کند. یکی از این کریدورها به ســمت غرب و دیگری شمال به جنوب است 
و کارکرد بســیار موفقیت آمیز آن، تأمین منافع همه کشورهای منطقه را به دنبال خواهد داشت. او تأکید 
کرد: فکر می کنیم  در حال حاضر کشورهای دریای خزر باید در آینده نیز همه تلاش های خود را معطوف 
کنند تا دریای خزر به عنوان یک دریای صلح، حســن همجــواری و همچنین همکاری های بین المللی با 
ســود متقابل باقی بماند. این امر مســتلزم آن است که ما با یکدیگر تصمیمات جدی بگیریم برای امنیت 

و ثبات در دریای خزر.

همکاری تجاری و اقتصادی برای کشورهای منطقه خزر اهمیت ویژه ای دارد
قاهر رســول زاده، نخســت وزیر تاجیکستان هم در ادامه این نشســت اظهار کرد: حوزه دریای خزر در 
شرایط جهانی امروز، یکی از مراکز همکاری تجاری و اقتصادی بین المللی است که برای کشورهای منطقه 
از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت. او افزود: همکاری هــا در این منطقه در زمینه های مختلف اقتصادی، 
تجاری و حفظ محیط زیست، به رشد پایدار و تحکیم هم گرایی منطقه ای کمک می کند. ما در گفت وگوهای 
خود بر اهمیت این همکاری ها تأکید کردیم. نخست وزیر تاجیکستان افزود: در سال ۲۰۲۴، روابط تجاری و 
سرمایه گذاری میان کشورهای ما به میزان قابل توجهی افزایش یافته است. در این راستا، برخی پیشنهادات 
برای تســهیل همکاری ها ارائه شــده است که شــامل ایجاد یک نظام واحد برای سرمایه گذاری مشترک 
می شود. همکاری مشترک کشــاورزی برای سرمایه گذاران کشورهای حوزه نیز می تواند نقش مهمی ایفا 
کنــد. همچنین، حفظ محیط زیســت به عنوان یکی از جنبه های کلیدی ایــن همکاری ها مورد تأکید قرار 
گرفته است. او در پایان گفت: ما یک ابتکار جهانی را پیشنهاد داده و کشورهای حوزه خزر را به همکاری 
در این چارچوب دعوت می کنیم. این اقدام می تواند افق های جدیدی برای توسعه و رشد تمامی کشورهای 
منطقه فراهم آورد. لازم به توضیح است نشست مشترک اعضای سومین همایش اقتصادی خزر با حضور 
محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور کشــورمان، آلکســی اورچوک معاون نخســت وزیر روســیه، 
خواجه مراد گلدی مراداُف نخست وزیر ترکمنستان، علی اسداُف نخست وزیر جمهوری آذربایجان، اولژاس 
آبایویچ بکتنوف نخســت وزیر جمهوری قزاقستان و همچنین قاهر رســول زاده نخست وزیر تاجیکستان، 
به عنوان میهمان ویژه برگزار شــد. این همایش از روز دوشنبه در قالب هفت پنل تخصصی آغاز شده بود 

که بعد از نشست مشترک سران دیروز به پایان رسید.

کشورهای ساحل خزر  بر  سر تعاملات اقتصادی، ژئوپلیتیکی و زیست محیطی با یکدیگر متحد شدند
صلح  خزر  در  تهران
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